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Аннотация 
Введение. Изучение запасов и годичной динамики фитомассы подлесочных пород в лесостепных экоси-

стемах Окско-Донской равнины имеет важное значение для понимания вклада различных ярусных компонентов 
леса в углеродный цикл, особенно в условиях меняющегося климата. 

Цель исследования. Оценить запасы фитомассы подлесочных пород и их ежегодный прирост в разных 
типах лесных экосистем указанного региона, а также определить их роль в накоплении и динамике углерода. 

Материалы и методы. Исследования проведены на постоянных пробных площадях в двух типах лесных 
экосистем Воронежской области: (1) чистом сосновом древостое Левобережного лесничества и (2) смешанных 
лиственных насаждениях дуба черешчатого с примесью липы мелколистной, клёна остролистного и ясеня обык-
новенного (Правобережное лесничество). Для каждого вида подлеска определяли видовую принадлежность, ка-
тегорию состояния, структуру яруса, высоту, ширину, величины проективного покрытия и другие дендрометри-
ческие показатели. Запасы углерода в фитомассе рассчитывались таксационными методами. Годичная чистая 
первичная продукция (ЧПП) определялась по динамике запасов надземной биомассы. 

Результаты. Установлено, что подлесок вносит существенный вклад в формирование запасов биомассы 
и накопление углерода в лесных экосистемах региона. Наибольшие значения годичного прироста фитомассы 
зарегистрированы в старовозрастных дубовых насаждениях в условиях свежей дубравы, что связано с повышен-
ной продуктивностью под влиянием богатого слоя лесной подстилки и гумуса. В сосновых древостоях наблюда-
ется меньший прирост и менее сложная структура подлеска. 

Заключение. Полученные данные расширяют представления о структурно-функциональной организации 
подлеска в различных типах лесостепных экосистем и его роли в биогеохимическом цикле углерода. Результаты 
могут быть использованы для совершенствования систем мониторинга углерода и планирования адаптивного 
управления лесами с учётом климатических целей. 
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Abstract 
Introduction. The study of stocks and annual dynamics of phytomass of undergrowth species in forest ecosystems 

of the Oksko-Donskaya Plain is important for understanding the contribution of different tier forest components to the 
carbon cycle, especially under changing climate conditions. 

Aim of the study is to estimate phytomass stocks of undergrowth species and their annual growth in different 
types of forest ecosystems of the specified region, as well as to determine their role in carbon accumulation and dynamics. 

Materials and Methods. The studies were conducted on permanent sample plots in two types of forest ecosystems 
of the Voronezh Region: (1) pure pine stands of the Levoberezhnoye forest division and (2) mixed deciduous stands of 
pedunculate oak (Quercus robur) with admixture of small-leaved lime (Tilia cordata), sharp-leaved maple (Acer plat-
anoides) and common ash (Fraxinus excelsior) (Pravoberezhnoye forest division). For each undergrowth species, species 
affiliation, condition category, understorey structure, height, width, projective cover values and other dendrometric pa-
rameters were determined. Carbon stocks in phytomass were calculated using taxation methods. Annual net primary 
production (NPP) was determined by the dynamics of aboveground biomass stocks. 

Results. It was found that undergrowth makes a significant contribution to the formation of biomass stocks and 
carbon storage in forest ecosystems of the region. The highest values of annual phytomass growth were recorded in old-
growth oak stands under fresh oak forest conditions, which is associated with increased productivity under the influence 
of a rich layer of forest litter and humus. In pine stands, lower growth and less complex undergrowth structure are ob-
served. 

Conclusion. The data expand the ideas about the structural and functional organisation of undergrowth in different 
types of forest-steppe ecosystems and its role in the biogeochemical carbon cycle. The results can be used to improve 
carbon monitoring systems and adaptive forest management planning with climate targets in mind. 

Keywords: undergrowth, phytomass, carbon stocks, forest-steppe, annual growth, permanent sample plots, bio-
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Funding: the study was carried out within the state assignment of Ministry of Science and Higher Education of 
the Russian Federation (theme No. 1023013000012-7 "Biogeochemical monitoring of the carbon cycle in natural and 
anthropogenic ecosystems of the Voronezh region under conditions of global climate change (FZUR-2023-0001)") 

Acknowledgments: authors thank the reviewers for their contribution to the peer review. 
Conflict of interest: the authors declare no conflict of interest. 

For citation: Kartashova N.P. (2025). Reserves of phytomass of understory rocks and their growth in forest-
steppe ecosystems of the Oka-Don flatland. Forestry Engineering journal, Vol. 15, No. 2 (58), pp. 29-46 (in Russian). 
DOI: https://doi.org/10.34220/issn.2222-7962/2025.2/3. 

Received 23.02.2025.  Revised 25.03.2025.   Accepted 5.06.2025.  Published online 26.06.2025. 

Естественные науки и лес

30 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 31



Естественные науки и лес

32 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 33



Естественные науки и лес

34 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 35



Естественные науки и лес

36 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 37



Естественные науки и лес

38 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 39



Естественные науки и лес

40 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 41



Естественные науки и лес

42 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 43



Естественные науки и лес

44 Лесотехнический журнал 2/2025



Естественные науки и лес

Лесотехнический журнал 2/2025 45



Естественные науки и лес

46 Лесотехнический журнал 2/2025




